
کارشناس اقتصادی:

امسال شاهد جهش نرخ ارز 
نخواهیم بود

یک کارشناس اقتصادی با اشاره به اینکه ناترازی حوزه 
تجارت خارجی عامل اصلی جهش نرخ ارز در ایران است، 
افزود: امسال به شش دلیل شاهد جهش نرخ ارز نخواهیم 

بود.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، مجید شاکری با حضور در پنل 
تخصصی اصلاح ســاختارها و رفع ناترازی ها در نظام مالی )ارز(، 
در نخســتین روز همایش اقتصاد ایران اظهار کرد: ایران به عنوان 
کشور در حال توسعه نیازمند یک سیاست پولی مستقل است و در 
نهایت نمی تواند اعمال سیاست پولی ارزی کند بدون اینکه حساب 

سرمایه اش بسته باشد.
وی ادامه داد: سال 53 که بهترین عدد درآمد سرانه را داشتیم 
یکی از دعواهای خیلی جدی بین بانک مرکزی و وزارت مالیه آن 
زمان این بود که نباید اجازه دهند که حســاب ســرمایه باز باشد. 
این در حقیقت به ما می گوید که مهم تر از نرخ ارز، کنترل حساب 
سرمایه است. پس ساختار نرخ ارز ما باید چه شکلی باشد؟ چگونه 

نرخ ارز را کنترل کنیم؟
کارشــناس اقتصادی افزود: بستن حساب سرمایه در شرایط 
تحریمی کار بســیار ســختی اســت و حتی ســال گذشته بین 
سیاســتگذاران سؤال این بود که روس ها بعد از آغاز جنگ روسیه 

و اوکراین و تحریم های غرب چه می کنند؟
شــاکری، ادامه داد: حال سؤال این است؛ آیا این حرفی که ما 
می زنیم نافی به رسمیت شــناختن رویکرد فعلی نرخ ارز در بازار 
دارایی ها اســت؟ نافی این اســت که باید منطــق قیمتی را کنار 
بگذاریم؟ ســؤال بعدی نیز این است؛ چه چیزی نرخ ارز را تعیین 

می کند و موجب شوک های ناگهانی می شود؟
او افزود: در ایران درباره اثر تقاضای خروج سرمایه بر شوک ها 
صحبت می شود. این را رد نمی کنم اما آن چیزی که راهبر اصلی 
در جهش های نرخ ارز اســت و اختیار و کنترل را از بانک مرکزی 
نمی گیرد؛ تقاضای تجاری است. تمام وقایعی که منجر به جهش 
ارزی شــده است روی وقایع تضمینی بوده است. چرا که تقاضای 
تجاری اگر تا یک زمان خاصی تسویه نشود به بحران برمی خورد.

 ساختار بازار مهم تر از نرخ ارز
کارشــناس اقتصــادی ادامه داد: اما تقاضای خروج ســرمایه 
این چنین نیست. پس با وجود اینکه از لحاظ حجم تقاضای خروج 
سرمایه مهم است و البته تقاضای تجاری خیلی مهم است تا بتوانید 

نرخ ارز را کنترل کنید.
شــاکری متذکر شد: اساساً بازسازی ساختار پرداخت خارجی 
از این ســؤال شروع می شــود؛ ارز را کجا نگه داریم و کجا مصرف 
کنیم؟ پس مقدم بر هر چیزی این اســت که بتوانیم بپذیریم که 
مسئله ساختار از مسئله قیمت مهم تر است و اتفاقاً تحریم پذیر هم 
هست. این گونه نیست که بگوییم چون کنترل کننده نیست پس 

تحریم پذیر هم نیست.
او تأکید کرد: در نهایت اینکه بازار ارز بدون بانک مرکزی معنی 
ندارد و مهم تر از نرخ ارز، ساختار بازار است و در شرایط تحریمی که 
نمی توانیم یک ساختار رسمی داشته باشیم، چطور می توانیم حساب 
سرمایه را ببندیم؟ و چطور می خواهیم سیاستگذار را قانع کنیم؟

وی بیان کرد: شــش دلیل وجود دارد که امسال نگرانی های 
ارزی ســال گذشــته را نداریم. »خروج سقف صادرات«، »کنترل 
ترازنامه و کاهش شــدید تورم کالایی«، »افزایش نرخ بهره آزاد«، 
»افزایش نرخ بهره سپرده«، »موضوع تخصیص ارزی تولیدی ها و 
شــرکت های بازرگانی در حوزه واردات بر بازار آزاد که بسیار مؤثر 
است و یک سیاست مابین کنترل مقداری و کنترل قیمتی است« 
و فراواکنش بیشــتر از روند بلندمدت در ســال گذشته در مورد 
نرخ ارز که به ثبات امســال کمک کرده، دلایلی است که امسال 
نگرانی های ارزی سال گذشته را نداریم. اگر اتفاق خاصی در سمت 
عرضه رخ ندهد نسبت به مسائل تقنینی امسال می توانیم بگوییم 

که نگرانی هایمان کمتر است.

رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد

ادامه روند کاهشی رشد نقدینگی 
و پایه پولی در آبان ماه

 رئیس کل بانک مرکزی گفت: نرخ رشد نقدینگی در آبان ماه 
 به 26 و دو دهم و نرخ رشــد پایه پولی آبــان ماه هم به 38 

و پنج دهم درصد رسید.
به گزارش تسنیم، »محمدرضا فرزین« رئیس کل در همایش اصلاح 
ساختارها و ناترازی های اقتصاد ایران با اشاره به ناترازی های حوزه پولی 
و بانکی اظهار داشــت: تحولات پولی در سال 1402 به این صورت بود 
که ما با یک جهش بیش از حد در نرخ ارز )اورشوتینگ( مواجه شدیم. 
بانک مرکزی اگرچه از ابتدای ســال سیاست کاهش رشد نقدینگی را 
داشــت و در ابتدای سال گذشــته حدود 40 درصد بود، تلاش کرد تا 
پایان ســال به 30 درصد برسد اما چون نرخ ارز افزایش بیش از اندازه 

داشت خودش یکی از عواملی بود که منجر به افزایش نقدینگی شد.
وی ادامه داد: از طرفی اقتصاد جهانی نیز وارد یک رکود شــد و ما 
پیش بینی می کردیم به دلیل افزایش نرخ بهره توسط بانک های مرکزی 
آمریکا و اروپا، قیمت حامل های انرژی کاهش پیدا کند. این شــرایطی 

بود که ما پا به سال جدید گذاشتیم.
رئیس کل بانک مرکزی گفــت: در فروردین ماه نرخ پایه پولی به 
45 و دو دهم درصد و نقدینگی به 33 و یک دهم درصد رســید. بانک 
مرکزی معمولا برای کنترل رشد نقدینگی ابزار کنترل ترازنامه بانک ها، 

عملیات بازار باز و نظارت بر بانک ها را در اختیار دارد.
فرزین افزود: در ابتدای ســال بانک های مرکزی اهداف نقدینگی و 
تــورم را اعلام می کنند. ما نیز نرخ رشــد نقدینگی 25 درصد را اعلام 
کردیم و سیاست را به گونه ای برنامه ریزی کردیم به این رشد برسیم. در 
شهریورماه نرخ رشد نقدینگی به 26 و 9 دهم درصد و در مهرماه به 26 
و چهار دهم درصد و در آبان ماه به 26 و دو دهم درصد کاهش یافت. 
در ماه های آخر ســال تلاش می کنیم نرخ رشد آرام تر باشد تا به تولید 

آسیب نرسد و پایان سال نرخ 25 درصد را دنبال می کنیم.
او ادامه داد: نرخ رشد پایه پولی که در مطبوعات مورد توجه است 
نرخی اســت که در فروردین ماه 45 درصد بود. نرخ رشد پایه پولی در 
ماه گذشته 39 و شش دهم درصد و در آبان ماه 38 و پنج دهم درصد 
شــد. اطمینان داشته باشید تا پایان سال نرخ رشد پایه پولی به حدود 

30 درصد و به نرخ رشد نقدینگی نزدیک می کنیم.
 تراز تجاری مثبت 11 میلیارد دلار

رئیس کل بانک مرکزی افزود: اما وضعیت تراز تجاری چیست؟ تراز 
تجاری کشور در شــش ماهه امسال 11 میلیارد دلار مثبت و حساب 
جــاری )تراز تجاری بعلاوه تراز خدمات( حدود شــش میلیارد و 400 
میلیون دلار مثبت بوده است. البته سیاست های موجود در سال جاری 

ادامه پیدا خواهد کرد.
فرزیــن ادامه داد: البته آمار آبان ماه تراز گمرکی 10 میلیارد دلار 
منفی بود و در گزارشــی که گمرک منتشــر کرده واردات حدود 12 و 

چهار دهم درصد افزایش یافته است. 
او افزود: قیمت کالاهای صادراتی در هر تن 22 درصد کاهش یافته 
و قیمــت کالاهای وارداتی در هر تن حــدود 7.7 درصد افزایش یافته 
اســت. دلیل آن هم این اســت که ترکیب کالاهای ما تغییر کرده و به 
سمت واردات کالاهای واسطه تولیدی افزایش یافته و واردات کالاهای 
مصرفی کاهش یافته اســت. دقیقا این عامل باعث شده تا تراز گمرکی 
ما منفی شــود. البته این موضوع جدید نیست و حدود 50 سال است 

که تراز گمرکی ما منفی است.

وزیر راه و شهرسازی:

دلیل قیمت های سرسام آور مسکن
احتکار زمین است

وزیر راه و شهرســازی با تاکید بر اینکــه علت قیمت های 
سرســام  آور در مسکن به دلیل احتکار است، افزود: ارزش بالای 

ملک منجر به سوداگری شده است.
به گزارش ایرنا، مهرداد بذرپاش در رویداد و نمایشــگاه شرکت های 
دانش بنیان حوزه مسکن و حمل ونقل، اظهار داشت: مصوبه ای در شورای  
عالی شهرسازی داریم که هر زمینی که 10 سال از پروانه ساخت آن گذشته 
باشد و مالک اقدام به ساخت نکرده باشد این زمین تغییر کاربری می یابد که 
گام بلندی برای مقابله با احتکار است. علت قیمت های سرسام آور در مسکن 
به دلیل احتکار است و ارزش بالای ملک منجر به سوداگری شده است،

وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه با همکاری سازمان امور مالیاتی 
کشور، اقدام به شناسایی خانه های خالی کرده ایم که این امر در دنیا اجرا 
می شود، افزود: همچنین سامانه شناسایی زمین های معطل مانده راه اندازی 
شــده تا در قیمت بتوانیم ورود موفقیت آمیزی داشــته باشیم و به دنبال 

جلوگیری از احتکار زمین هستیم.
 عرضه 200 هزار خانه بانک ها

بذرپاش با بیان اینکه بانک ها بیشترین خانه های خالی را دارند، ادامه 
داد: 200 هزار خانه خالی برای بانک هاست. البته بانک ها اعلام کردند که 

این واحدها برای شعبه ها و تملیکی بوده و اکنون در حال عرضه است.
او با بیان اینکه آماده اســتفاده از ظرفیت شــرکت های دانش بنیان 
در حوزه صنعتی ســازی مســکن و راه سازی هســتیم، گفت: در حوزه 
صنعتی سازی، مقاوم سازی، تامین مالی در نهضت ملی مسکن و در حوزه 
حمل ونقــل ریلی و جاده ای نیاز به بهره کمتری از ظرفیت دانش بنیان ها 

داریم.
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه ساخت مسکن های ویلایی را هم در 
برنامه داریم که به مرور از سال آینده به مردم واگذار خواهد شد، ادامه داد: 
در کل مسکن مهر هشت هزار هکتار زمین مورد استفاده قرار گرفت که 
این رقم در نهضت ملی به 52 هزار هکتار رسید؛ همچنین تا پایان امسال 
500 هزار فقره زمین برای توسعه ساخت و ساز روستا برنامه ریزی شده است.
بذرپاش درباره صنعتی سازی مســکن گفت: تسهیلات نهضت ملی 
مســکن که برای هر واحد 550 میلیون تومان در نظر گرفته شده بود با 
صنعتی سازی 35 درصد به این مبلغ اضافه می شود. ضمن اینکه مقررات 

لازم به بانک ها ابلاغ و دو صندوق برای تامین منابع دیده شده است.
همچنین وزیر راه و شهرسازی در جمع خبرنگاران گفت: نه تنها میزان 
بلیت ها کاهش پیدا نکرده اســت بلکه افزایش ناوگان داشته ایم اما تقاضا 

برای بلیت هواپیما افزایش یافته و بالاتر از عرضه است.
بذرپاش از آغاز ساخت خط  آهن رشت- آستارا از ابتدای 2024 میلاد 
با مشارکت روس ها و توافق با ارمنستان برای تکمیل کریدورهای گذرگاهی 

شمال به جنوب خبر داد.

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری:

حذف سوخت یارانه ای ایرلاین ها 
در دستور کار دولت است

رئیس ســازمان هواپیمایی کشوری از بررسی حذف سوخت 
یارانه ای ایرلاین ها در کمیسیون اقتصادی دولت خبر داد و گفت: 

پروازهای ایران و عربستان به زودی از سرگرفته می شود.
به گزارش تســنیم، محمد محمدی بخش در نشســت خبری خود 
درخصوص پیگیری حذف سوخت یارانه تحویلی به شرکت های هواپیمایی 
داخلی و نظر ســازمان هواپیمایی کشوری در این باره، اظهار کرد: موضوع 
حذف سوخت یارانه ای هواپیما از سال 94 و همزمان با آزادسازی قیمت 

بلیت هواپیما مطرح شد.
وی ادامــه داد: این موضوع طی ســال های اخیر به دلایلی به تعویق 
افتاد. در حال حاضر موضوع حذف یارانه سوخت تحویلی به شرکت های 

هواپیمایی داخلی در کمیسیون اقتصادی دولت در دست بررسی است.
رئیس سازمان هواپیمایی کشوری افزود: درخصوص این موضوع باید 
به یک نکته اشــاره کنم که شرکت های هواپیمایی خارجی سوخت را با 
قیمت آزاد دریافت می کنند. نرخ سوخت پروازهای باری و هلیکوپتری نیز 
آزاد اســت. فقط پروازهای داخلی و خارجی ایرلاین های داخلی، سوخت 
یارانه ای 600 تومانی دریافت می کنند. محمدی بخش با بیان اینکه همه 
سوخت جت تولید شده یارانه ای متعلق به بخش مسافری نیست، ادامه داد: 
اینکه کل تولید روزانه سوخت جت را با قیمت 600 تومانی محاسبه کنیم 
درســت نیست. اگر آمار پروازهای مسافری داخلی و خارجی شرکت های 
داخلی را از عدد کل تولید سوخت جت کم کنیم به عدد واقعی می رسیم. 
ایــن کار را انجام داده ایم و آن را اعلام خواهیم کرد. او افزود: تنها مزیت 
رقابتی ایرلاین های داخلی با شــرکت های خارجی همین سوخت یارانه 
است. موضع سازمان هواپیمایی کشوری مشخص است. اگر اکنون قیمت 
تعیین شده توسط ستاد تنظیم بازار رعایت شود مورد تاکید ماست. اگر 
قیمت برداشته و از قیمت گذاری خارج شود براساس قانون قیمت مصوب 
کمیسیون اقتصادی دولت ملاک عمل خواهد بود. محدودیتی برای اجرای 
این کار نداریم و با توجه به حساســیت قیمت بلیت هواپیما، قیمت های 

احتمالی سوخت را به تصمیم گیران اعلام کرده ایم.
رئیس سازمان هواپیمایی کشوری از برقراری پروازهای ایران و عربستان 
در آینده نزدیک هم خبر داد و اضافه کرد: پیش نویس از سرگیری پروازهای 
دو کشور مبادله و تیم کارشناسی تعیین شده اند. این پیش نویس ها بایستی 
به تصویب مقامات ذی صلاح دو کشــور برســد. درخواســت ایران انجام 
پروازهای حج عمره توسط شرکت های هواپیمایی ایران ایر و معراج است.

اقتصادی
صفحه ۴
چهار شنبه ۲۲ آذر ۱۴۰۲
۲۹ جمادی الاول ۱۴۴۵ - شماره ۲۳۴۶۹

ادامه از صفحه ۶

بــرگ ســبز، ســند کمپانــی و کارت 
مینی بــوس  خــودرو  مشــخصات 
 کــروز هیونــدای بــه شــماره پلاک 
73۶ ب 21- ایران 84 به رنگ سفید 
روغنی مدل 1384 و شــماره موتور 
شــماره  و   379120042257۶9
 37901783903504 شاســی 
مفقود شده و از درجه اعتبار ساقط 

می باشد.

برگ کمپانی- ســند ســبز و کارت خــودرو دوو 
 ســی یلو مــدل 1379 نقــره ای متالیــک پــلاک 
295 س 47 ایران 40 موتور 801308 شاسی 
IR791۶5018۶03 بنام مهران رحمانپور مفقود 

و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی های
 مفقودی

جدول نرخ سکه ، ارز و بورس
قیمت بازار )به تومان(نوع سکه

29/270/000سکه تمام طرح جدید
25/800/000سکه تمام طرح قدیم

15/350/000نیم سکه
10/350/000ربع سکه

5/750/000گرمی
2/450/800هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
42/000دلار )توافقی(
45/136یورو )توافقی(

52/704پوند
1/453لیر ترکیه

11/430درهم امارات
32/060هزار دینار عراق

بورس
2/161/266شاخص کل بورس تهران

752/118شاخص هموزن

علی رغم تلاش دولــت برای ارائه بودجه 
ضدتورمی برای ســال آینده بر اساس منابع 
قابل تحقق، نمایندگان مجلس این لایحه را 

قابل قبول ندانستند.
به گزارش کیهان، روز گذشــته کلیات لایحه 
بودجه 1403 در صحن مجلس به رای گذاشــته 
شــد که نمایندگان با 127 رأی مخالف در مقابل 
91 رأی موافــق، کلیات لایحه را رد کردند. دولت 
هفت روز فرصت دارد تــا ضمن انجام اصلاحات، 
لایحه را مجددا تقدیم مجلس کند. هرچند کلیات 
لایحه قبلا در کمیسیون تلفیق که منتخب مجلس 
می باشد، تصویب شده بود، با این حال نمایندگان 

تصمیم گرفتند به این کلیات رای منفی بدهند.
نمایندگان موافق و مخالف لایحه نظرات خود 
را مطــرح کردند و نظر دولت هم درباره ابهامات از 
سوی رئیس سازمان برنامه و بودجه اعلام شد، ولی 
این توضیحات هم باعث نشد نمایندگان با کلیات 

بودجه ضد تورمی دولت موافقت کنند.
 چالش مالیات ها

یکی از مهم تریــن چالش های لایحه، موضوع 
درآمدهای مالیاتی دولت بود که نســبت به سال 
گذشته 51 درصد افزایش یافته بود. دولت می گوید 
بخش زیادی از مالیات ها مربوط به درآمدها است 
و از آنجا که سود بنگاه ها متناسب یا تورم افزایش 
می یابد و تورم کنونی حدود 39 درصد است، پس 
طبیعتا بخــش زیادی از افزایــش مالیات مربوط 
به افزایش قیمت ها اســت و فشاری جدیدی وارد 
نمی کند. بقیه افزایش مالیات هم از محل جلوگیری 
از فــرار مالیاتــی تأمین می گــردد. علی رغم این 
توضیحــات، نمایندگان مخالف لایحه دیروز اعلام 
کردند باید مشخص شود این افزایش از کدام بخش 

گرفته خواهد شد.
مخالفان معتقد بودند در بحث مالیات ها برخلاف 
ادعای دولت که می گوید می خواهیم از طریق فرار 
مالیاتی افزایش درآمد داشته باشیم، دولت طی دو 
سال گذشته دو میلیون مؤدی را به چهار میلیون 
افزایش داده، دیگر چقــدر می خواهد به این عدد 

اضافه کند؟
در مقابل، نمایندگان موافق لایحه اعتقاد داشتند 
که رشــد 50 درصدی مالیات در بودجه 1403 در 
واقع ناشــی از جلوگیری از فرار های مالیاتی است. 
در واقع بر اســاس گفته های رئیس سازمان برنامه 
و بودجه این منابع با جلوگیری از فرار های مالیاتی 
تأمین می شود و این افزایش ناشی از افزایش مالیات 

کارمندان نخواهد بود.
داوود منظور، رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
هــم که به نمایندگــی از دولت در مجلس حضور 
داشــت، در توضیحاتی بیان کرد که اولاً بخشی از 
این افزایش به دلیل ظرفیت های قانونی اســت که 
در برنامه هفتم پیش بینی شده به ویژه در موضوع 
ســاماندهی معافیت های مالیاتی و بحث مقابله با 

فرار های مالیاتی است.
او با یادآوری مصوبه خوب همین مجلس درباره 

محدود کردن دوره معافیت مالیاتی شــرکت های 
معدنی بزرگ، توضیح داد: همین مصوبه 40 هزار 
میلیارد تومان منابع جدید نسبت به امسال ایجاد 
می کند یعنی شــرکت های مدنی از یک معافیت 
خودســاخته استفاده می کردند و زور دستگاه های 
مالیاتی به آن ها نمی رســید، اما بر اساس مصوبه 
مجلس باید مالیات خود را پرداخت کنند و معافیت 

آن ها حذف می شود.
رئیس سازمان برنامه تأکید کرد: در همین لایحه 
 پیشنهاد کردیم آســتانه معافیت برای شاغلان تا 
12 میلیون حقوق افزایش پیدا کند یعنی افرادی 
که حقوقشــان صرفاً تا 12 میلیون است مالیاتی 
پرداخت نمی کنند و بعد از آن نیز مالیات به صورت 
پلکانی خواهد بود و این یعنی نظام عادلانه مالیاتی.

 حقوق بازنشستگان
یکی دیگر از محورهای بحث های بودجه ای که 
از هفته ها قبل آغاز شده، موضوع بازنشستگان است. 
ماجرا از آنجا آغاز شــد که مجلس در قالب برنامه 
هفتم توســعه- که هنوز در انتظار تصویب شورای 
نگهبان است- مصوب کردند سن بازنشستگی در 
طول برنامه هفتــم افزایش یابد و دلایل مختلفی 
برای این ضرورت اجتناب ناپذیر مطرح گردید. در 
مقابل نمایندگان  بندی را در برنامه هفتم قرار دادند 
که باید طی ســه سال، حقوق بازنشستگان به 90 
درصد شاغلین برسد، در حالی که منابع درآمدی 
این تصمیم دچار ابهام است. به همین علت دولت 
برای پرهیز از ایجاد ناترازی که نتیجه محتوم آن، 
خلق پول و فشار تورمی بر عموم جامعه بود، برای 
ســال آینده حقوق بازنشســتگان را با 20 درصد 
افزایش در نظر گرفت، اما نمایندگان تنها با پافشاری 
بر یک بخش از تصمیم یعنی افزایش حقوق، تأمین 

منابع این قانون را وظیفه دولت دانستند.
یکی از نمایندگان مخالف لایحه در جلسه دیروز 
گفت: در حوزه هزینه ها نیز به بازنشستگان عزیز قول 
دادیم که متناسب سازی حقوق انجام شود، اما این 
لایحه عملًا از این مســئله گذشته است. این عملًا 

دورزدن مجلس و بازنشستگان است.
این اظهارات در حالی بود که به گفته نمایندگان 
موافــق لایحه، این موضوع در کمیســیون تلفیق 
تصویب شــده بود که باید در حوزه بازنشستگان 
به گونــه ای اصلاحات صورت گیرد کــه 50 هزار 
میلیارد تومان به حکم موردنظر اضافه شود و مصوبه 

کمیسیون تلفیق نیز در همین راستا بوده است.
رئیس سازمان برنامه در این مورد هم توضیح 
داد: نگرانی اصلی همه عزیزان در مورد بازنشستگان 
و دغدغــه ما در زمان تصویب برنامه هفتم موضوع 
همسان سازی حقوق بازنشســتگان بود در حالی 
کــه ما اصلًا وارد تعیین تکلیف هزینه ها و مصارف 
نشــدیم حتی برای حقوق شاغلان، بازنشستگان، 
مســتمری بگیران کمیته امداد، سازمان بهزیستی 

و... نیز اعتباری پیشنهاد نکردیم.
منظور ادامه داد: روز گذشــته )دوشــنبه( نیز 
تأکید کردم با توجه به اینکه سقف اعتبارات مورد 

نیاز برای همسان ســازی در مرحله اول را 50 هزار 
میلیارد تومان پیش بینی کرده اند و ما گفته ایم این 
مبلــغ را در مرحله دوم در مصــارف حتماً تأمین 
خواهیم کرد بنابراین شــما نمایندگان عزیز سقف 
بودجــه را تصویب کنید تا در ادامه هرگونه اصلاح 

لازم را انجام دهیم.
 بار مالی اوراق

بر اساس اظهارات مخالفان لایحه بودجه 1403، 
اوراق مالی اسلامی از 187 هزار میلیارد تومان، 36 
درصد افزایش پیدا کرده که این مسئله نیز خلاف 
برنامه هفتم اســت که نمایندگان، دولت را مکلف 
کردنــد بدهی های خود را کاهــش دهد، اما عملًا 

بدهی ها افزایش پیدا کرده است.
 موافقان درباره این اظهارات هم گفتند: رشــد 
35 درصــدی ایــن موضوع در لایحــه مربوط به 
بازپرداخت 90 درصد اوراق اســلامی منتشر شده 
در گذشته است که سررسید آن فرا رسیده است. 
به عبارتی در بحث اوراق مالی سقف فروش افزایش 
پیدا کرده اســت که از 250 هــزار میلیارد تومان 
در نظر گرفته شــده 130 هزار میلیارد تومان آن 

پرداختی بدهی دولت برای سنوات گذشته است.
 واقع گرایی در لایحه

در جلسه دیروز برخی نقاط قوت لایحه بودجه 
سال آینده هم مطرح شد. به گفته موافقان، دولت 
در این لایحه تــراز عملیاتی خود را کاهش و این 
عدد را از 455 هزار میلیارد تومان در بودجه 1402 
به 305 هزار میلیارد تومان رسانده است. همچنین 
دولت از خود شــروع کرده و بیش از 10 درصد از 
مجموع هزینه های جاری خود را کم کرده است و 
پاداش ها و پرداخت های نجومی را کم کرده است.

به گفته نمایندگان مجلس، در سال گذشته در 
بودجه فروش نفت را 85 دلار در نظر گرفتیم، اما 
77 دلار فروختیم این نشان می دهد که هشت دلار 
با کسری مواجه شدیم، اما در لایحه بودجه 1403 
واقع بینانه این مبلغ پیش بینی شده که آن بر اساس 
تحولات جهانی بوده بنابراین دولت 71 دلار برای 

فروش نفت در نظر گرفته است.
یکــی دیگر از نقاط قوت عدم پیش بینی منابع 
ســوری در بودجه است در بودجه سال گذشته در 
فروش اموال 120 هزار میلیارد تومان در نظر گرفته 
شده بود که در سال آینده 60 هزار میلیارد تومان 

در نظر گرفته شده که اقدام خوبی است.
بر این اســاس بودجه واقعی دیده شــده است 
امکان تحقق آن بالاست عدم وابستگی به نفت نیز 
کم شده است. زمانی که منابع و مصارف واقع بینانه 
پیش بینی می شود بودجه کسری نخواهد داشت و 
این در حالی است که کسری بودجه ام المشکلات 
است و یکی از مسائلی است که باعث افزایش تورم 

می شود.
 اهمیت رویکرد جامع 

به موضوع ناترازی در بودجه
دیروز از ســخنان برخی نماینــدگان مخالف 
سؤالاتی به وجود آمد. از یک طرف بر کسری بودجه 

ســال آینده تأکید شد ولی از سوی مقابل، یکی از 
دلایل سرزنش لایحه، ناکافی بودن افزایش حقوق 
کارمندان و بازنشستگان مطرح شد؛ حال آنکه توجه 
به مورد دوم، تشدید کننده مورد اول یعنی کسری 
و ناترازی بودجه اســت. علاوه بــر این نمایندگان 
مخالف که بر کســری بودجه تأکید داشــتند، بر 
کاهش مالیات ها نیز پافشــاری می کردند که این 
مورد هم عامل دیگری برای افزایش کسری بودجه 

و تورم خواهد شد.
با ایــن حال این ابهامات باقی ماند که »تأکید 
بر وجود کســری در لایحه« همزمان با »تأکید بر 
ضرورت افزایش هزینه ها« چگونه قابل جمع است؟ 
از کدام منبع، هم باید کسری را جبران کرد و هم 
هزینه های جدید بر آن افزود؟ و اگر پاسخی هست، 

چرا در کمیسیون تلفیق مطرح نشده است؟
 بودجه ریزی در مضیقه

دولت و سازمان برنامه و بودجه، معصوم نیستند 
و صلاح این است که مسیر اصلاح مبتنی بر تعامل، 
همواره باز باشد. در عین حال باید توجه داشت که 
دولت با همه مضیقه ها، توانســته بخش مهمی از 
چالش به ارث رسیده از دولت قبل را مدیریت کند 

و این، شایسته تقدیر است.
میزان کسری بودجه در سال 1392 که دولت 
روحانی آغاز بــه کار کرد، 53 هزار میلیارد تومان 
بود، اما هشت سال بعد )سال 1400( که آن دولت 
به پایان رسید، به 450 هزار میلیارد تومان افزایش 

یافته بود؛ یعنی بیش از 800 درصد.
اما با وجود میراث هایی مانند بدهکاری 1500 
هزار میلیاردی و سررســید 500 هزار میلیاردی 
اصل و ســود اوراق، مجموعه تدابیر دولت توانست 
رقم کســری را سال گذشــته در سقف 304 هزار 
میلیارد، و تا مهرماه امســال در ســقف 340 هزار 

میلیارد تومان محدود کند.
هر چند این رقم همچنان قابل توجه است، اما 
در مقایســه با رها شدگی کسری بودجه در دولت 

قبل، زمین تا آسمان فرق دارد.
در حالی که صادرات نفت به عنوان منبع اصلی 
در آمدی، در دولت ســابق به زیر 300 هزار بشکه 
رسید، دولت فعلی موفق شده این میزان را به یک 
و نیم میلیون بشــکه برســاند؛ و ضمناً به افزایش 
صادرات غیر نفتــی و ممانعت از فرارهای مالیاتی 
دانه درشت- به ویژه در بخش غیرمولد- اهتمام کند. 
همچنین باید تسویه برخی تعهدات و بدهی های به 
ارث رسیده را در کاهش ناترازی ها را مد نظر داشت؛ 
مواردی مانند تســویه 464 هزار میلیارد تومان از 
بدهی ها و تعهدات، تسویه 270 هزار میلیارد تومان 
بدهی اصل و سود اوراق، تسویه 100 هزار میلیارد 
تومان بدهی به صندوق های بازنشستگی، اختصاص 
40 هزار میلیارد برای رتبه  بندی معلمان و تسویه 
54 هزار میلیارد بدهی تنخواه به بانک مرکزی در 
سال نخست دولت؛ بنابراین باید دقت کرد که دولت 
در چه شرایطی چنین بودجه ای را نوشته و بر این 

اساس آن را قضاوت کرد.

 مخالفت مجلس با کلیات لایحه بودجه 1403
دولت: لایحه بودجه ضد تورمی است

پیشنهاد مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام سبک برای کنترل قیمت:

گوشت گرم در کالابرگ عرضه شود
دام ســبک  مرکزی  اتحادیه  مدیرعامل 
کشور گفت: گوشت قرمز تولید داخل در اقلام 
کالابرگ الکترونیک نیســت و اگر این اتفاق 
بیفتد تولید رونق خواهد گرفت و قیمت هم 

کنترل می شود.
افشین صدر دادرس در گفت وگو با ایسنا، به ارائه 
راهکاری برای افزایش دسترسی مردم به گوشت گرم 
تولید داخل پرداخت و اظهار داشــت: به حدود 60 
میلیون نفر جمعیت کشور یارانه داده می شود. این 
یارانه می تواند برای بالا بردن توان اقتصادی خانوار 

برای خرید گوشت، مورد استفاده قرار گیرد.
او ادامه داد: در حال حاضر گوشت قرمز تولید 
داخل در اقلام کالابرگ الکترونیک نیســت و اگر 

وارد کالابرگ شــود منجر به رونق تولید خواهد 
شد. رونق تولید علاوه بر تامین نقدینگی دامداران 
و کنترل قیمت گوشــت، سرمایه گذارانی را که از 
این حرفه خارج شــده اند مجددا به این بخش باز 

می گرداند.
مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام ســبک کشور با 
بیان اینکه قیمت دام زنده ســبک به کیلویی 205 
تا 210 هزار تومان رسیده است، افزود: هزینه های 
تولید بالا رفته است. قیمت جو اگرچه در مقطعی 
کاهشی شد و به حدود هشت هزار تومان رسید اما 
مجددا افزایش یافت و در حال حاضر قیمت آن به 
حدود کیلویی 10 هزار تومان رسیده است. همچنین 

کرایه های حمل ونقل نیز افزایش یافته است.

 افزایش قیمت با وجود واردات
دادرس ادامه داد: ســال گذشــته وزارت جهاد 
کشاورزی، عرضه نهاده های دامی در سامانه بازارگاه 
را رقابتی کرد. این رقابتی شــدن عرضه در نهایت 
منجر به کاهش قیمت نهاده ها شــد. این تصمیم 
درستی بود که باید ادامه دار شود. از طرفی واردات 
نهاده ها نیز باید با همین روند پیش بروند زیرا اگر 
ثبت سفارش ها کاهش یابد عرضه نهاده نیز کم شده 

و افزایش قیمت نهاده ها را در پی خواهد داشت.
او با اشاره به اینکه واردات نیز قیمت تمام شده 
تولیــد را بالا می برد، افزود: در تابســتان 1402 که 
واردات گوشت بیشتر شــد قیمت تمام شده تولید 
داخل نیز بالا رفت و کشتار در کشتارگاه ها نیز کمتر 

شد. واردات گوشت به نوعی رقیب تولید داخل شده 
و باعث شده که روند تولید گوشت کاهشی شود. این 
یعنی واردات تاثیر منفی در تولید داشــته است. از 
طرفی واردات نتوانسته بازار را به درستی پوشش دهد 
و هنوز قیمت گوشت در سطح شهرها نسبت به مراکز 
کنترل شده در تهران برای مصرف کنندگان بالاست.
مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام سبک کشور، یکی 
از فاکتورهای مهم در بالا بودن هزینه های تولید را 
افزایش قیمت »دام پای پرواری« عنوان کرد و افزود: 
قیمت دام پای پروار )یعنی دام های لاغری که باید 
چاق شــوند( در قیمت دام و گوشت مؤثر است و 
چون جمعیت این دام ها کاهشــی شده قیمت آن 

نیز افزایش یافته است.

وزیرتجارت ترکیــه تاکید کرد: جنگ غزه، 
امنیت کریدور آمریکایی هند به اروپا را که قرار 
است از بندر حیفا در سرزمین های اشغالی بگذرد 

زیر سؤال برد.
بــه گزارش فارس، »عمر بــولات« در گفت وگو با 
الجزیره درباره ابعاد اقتصادی جنگ غزه گفت: بر اساس 
پیش بینی های سازمان های بین المللی، اگر درگیری به 
اسرائیل و فلسطین محدود شود تأثیر آن بر قیمت نفت 
بسیار کم خواهد بود اما در صورت توسعه و تبدیل آن 
به جنگ منطقه ای با مشارکت کشورهای تولیدکننده 
نفت مانند ایران، قیمت هر بشکه ممکن است از سطح 
فعلی 77 دلار بالاتر برود و این قطعاً تأثیرات منفی بر 

اقتصــاد جهانی و منطقه خواهد داشــت. در حالی که 
اقتصاد جهانی یک دوره تورمی را پشت سر می گذارد و 

در وضعیت شکننده ای قرار دارد.
وی در پاســخ به این سؤال که آیا جنگ چیزهای 
زیادی را متحول خواهد کرد، گفت: آری، به عنوان مثال، 
کریدورهای حمل ونقل نمونه آن اســت. یکی از نتایج 
اجلاس گروه 20 کــه در ماه های اخیر در هند برگزار 
شــد اعلام کریدور اقتصادی جدید و امضای یادداشت 
تفاهم برای ایجاد شــبکه ریلی و بندری بود که هند را 

به خاورمیانه و خاورمیانه را به اروپا متصل می کند.
وزیر خارجه ترکیه گفت: اگرچه اســرائیل یکی از 
کشورهای امضاکننده یادداشــت تفاهم در چارچوب 

این پروژه نیســت، اما از آنجایی کــه بندر حیفا یکی 
از مهم ترین گذرگاه های این کریدور اســت با توجه به 
درگیری های جاری بین اسرائیل و فلسطین؛ ایمنی این 

کریدور زیر سؤال است. 
بولات درباره تاثیر جنگ بر تجارت جهانی هم گفت: 
صندوق بین المللی پول نظر خود را اعلام کرده و گفته 
است که تاثیر درگیری های اسرائیل و فلسطین بر اقتصاد 
منطقه ای و جهانی، در شرایطی که رشد اقتصادی کُند 
است، نرخ های بهره و هزینه پرداخت بدهی ها را افزایش 

می دهد. من هم همین دیدگاه را دارم.
وی در پیش بینــی روابــط تجــاری بیــن رژیم 
صهیونیستی و کشورهای منطقه پس از جنگ جاری 

نیــز گفت: جهان اســلام که تلاش می کنــد از مردم 
فلســطین حمایت کند سعی دارد منابع مالی اسرائیل 
بــرای جنگ را قطع کند. از جملــه اینکه محصولات 

اسرائیلی را تحریم می کند.
وزیر خارجه ترکیه در عین حال در پاسخ به اینکه 
آیا وزارتخانه متبوع وی تصمیمی برای اعمال تحریم ها 
علیه اسرائیل یا شرکت های حامی آن گرفته است، اذعان 
داشت: کشور ما تحریم هایی را که در چارچوب سازمان 
ملل متحد است به رسمیت می شناسد. در این زمینه، ما 
در تلاش هستیم تا به تمامی تصمیماتی که در سازمان 
ملل علیه اسرائیل درخصوص حملات تروریستی اسرائیل 

اتخاذ می شود پایبند باشیم.

وزیر تجارت ترکیه:

کریدور هند- اروپا با ناامنی حیفا زیر سؤال رفته است

توضیح رئیس سازمان توسعه تجارت درباره واردات لوازم خانگی
رئیس سازمان توسعه تجارت ضمن بیان 
اینکه واردات خودرو امســال و سال آینده 
ادامه دارد و بودجه آن دیده شــده، درباره 
توضیحاتی  ارائه  بــه  لوازم خانگی  واردات 

پرداخت.
به گزارش ایســنا، مهدی ضیغمی در حاشیه 
نشست خبری ششمین نمایشگاه توانمندی های 
صادراتی ایران در جمع خبرنگاران در پاســخ به 
سؤال ایســنا، درباره لغو ممنوعیت واردات لوازم 
خانگــی اظهار کرد: دربــاره واردات لوازم خانگی 
معاون مربوطه در وزارت صمت باید توضیح دهد 
و جزئیات واردات لوازم خانگی بسته به اینکه چه 
نوع لوازم خانگی باشــد و برای اصلاح روند انرژی 
باشد متفاوت اســت. اگر الان بگویم واردات آزاد 

شده، ممکن اســت درباره تمام گروه های کالایی 
درست نباشد.

گفتنی اســت، به گــزارش خبرگزاری فارس، 
محمــد مخبــر؛ معــاون اول رئیس جمهور طی 
بخشنامه ای مجوز واردات لوازم و تجهیزات برقی و 
گازسوز )لوازم خانگی( با استاندارد و برچسب انرژی 

فقط با دو رتبه برتر انرژی را                              صادر کرد.
در بخشــنامه محمــد مخبــر معــاون اول 
رئیس جمهور آمده است: »واردات لوازم و تجهیزات 
برقی و گازسوز مشمول مقررات و اجرای اجباری 
استاندارد معیار مصرف و برچسب انرژی، فقط با دو 
رتبه برتر انرژی و براساس آخرین ویرایش استاندارد 
ملــی معیار مصرف انرژی تجهیزات انرژی بر برقی 
خانگی و گازسوز مشمول مقررات اجرای اجباری، 

مجــاز بوده و بایــد از واردات تجهیزات مذکور با 
رتبه های انرژی پایین تر جلوگیری به عمل آید.«

 نظر ضیغمی درباره واردات خودرو
همچنین رئیس سازمان توسعه تجارت درباره 
واردات خودرو گفت: میزان واردات خودرو تا پایان 
سال بســتگی به تامین ارز از سوی بانک مرکزی 
دارد اما از نظر پتانسیل، این امکان وجود دارد که 

حداقل 40 هزار خودروی دیگر وارد کشور شود.
ضیغمی، درباره واردات خودرو و صحبت های 
رئیس سازمان برنامه و بودجه مبنی بر اینکه واردات 
سه میلیارد دلاری خودرو به صلاح نیست، تصریح 
کرد: نظر دولت این اســت که واردات خودرو هم 
امسال و هم سال بعد انجام خواهد شد. نظر آقای 
منظور درخصــوص واردات خودرو این بوده که با 

توجه به برنامه واردات خودرو که در بودجه در نظر 
گرفته شده، وقتی واردات طبق برنامه انجام نشود 
ناترازی ایجاد می شــود اما رویه دولت درخصوص 
واردات این است که امسال واردات با قطعیت انجام 
می شود و در بودجه سال آینده نیز واردات بودجه 
منظور شده و این موضوع بدون خلل انجام می شود.

او افزود: برای واردات خودرو به معنای عام مشکل 
ارزی نداریم و با بانک مرکزی در بحث تخصیص ارز 
جلسات متعددی داریم تا روند تخصیص را تسهیل 
کنیم. به عنوان مثال در دو هفته گذشته 110 میلیون 
دلار به شرکت ها ارز دادیم اما اعلام کرده ایم که یک 
فرصــت طلایی برای واردات خودرو داریم که ظرف 
ماه آتی بتوانیم عدد قابل توجهی ارز تخصیص دهیم 
و با بانک مرکزی در این زمینه نیز صحبت کرده ایم.


